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Plusvaloarea ºi creºterea
competitivitãþii - principalele
beneficii ale utilizãrii AI în
activitatea companiilor

I
nteligenþa Artificialã este din ce în
ce mai folositã de industria servi-
ciilor oferite afacerilor, pentru cã
utilizarea acestei tehnologii aduce

plusvaloare în activitatea companiilor
ºi le creºte competitivitatea, au afirmat,
ieri, participanþii la cea de-a XI-a con-
ferinþã anualã a Asociaþiei Business
Service Leaders (ABSL), eveniment
care în acest an a avut ca temã princi-
palã de dezbatere modul în care AI im-

pacteazã activitatea companiilor ºi a
cetãþenilor (Humans and/versus Ma-
chines � AI it�s what we make of it).

În deschiderea evenimentului la
care au participat 600 de reprezentanþi
din peste 100 de companii, Ciprian
Dan, preºedinteleABSLa spus: �Dacã
ne uitãm cu atenþie la ultimii ani,
încercãmsentimente confuze.Ne con-
fruntãm cu douã rãzboaie � cel din
Ucraina ºi cel din Israel -, care au afec-

tat lanþurile de aprovizionare ºi au dus
la creºterea preþurilor în energie ºi în
alte domenii. Peste aceste probleme,
companiile s-au lovit ºi de creºterea
inflaþiei, de creºterea dobânzilor ban-
care ºi de ultimelemodificãri legislati-
ve care aumãrit provocãrile cãrora in-
dustria a trebuit sã le facã faþã.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 3)

Ce se vede prin gãurile din
caºcavalul guvernãrii

I
maginea unu: to cash or not to
cash. Fiecare guvernare din Rom-
ânia post-decembristã a avut pro-
blemele ei specifice dar toate au co-

mun una: nu au bani destui la buget. La
ce le trebuiemulþi, mulþi ºi totmaimulþi
bani, este clar pentru oricine. Nu pentru
ca sã susþinã vreun program serios ºi
eficient de dezvoltare socialã, ori sã re-
pare, mãcar sã cîrpeascã mai serios, de-
zastrul din sãnãtate, educaþie, dezvolta-
re urbanã ºi ruralã, transporturi, energie,
culturã º.a.m.d., ci ca sã aibã de unde
hrãni haitele profitorilor din jurul �cen-
trilor de putere� de care depinde orice
guvern ºi orice potentat al politicii.
Oricum ai da-o, oricum ai învîrti-o,
cheluielile cu risipa, pomana ºi dezmã-

þul planificat în favoarea �aleºilor�
depãºeºte întotdeauna veniturile dispo-
nibile. Ce-i de fãcut? Desigur, nu sã re-
ducem risipa, dezmãþul pe bani publi-
ci, corupþia aia mare ºi lãþitã prin toate
instituþiile ºi ungherele guvernãrii, ci
sã �aducem mai mulþi bani la buget�.
Ceea ce, în traducere liberã ºi nesilitã de
nimeni, înseamnã doar douã lucruri: in-

ventarea ºi impunerea de noi impozite,
taxe, amenzi ºi alte penalitãþi exprimate
fiscal, cu pandantul, mãrirea celor exi-
stente deja, pentru te miri ce ºi mai ori-
ce; doi, sã strîngi ºurubul ºi mai tare pe
buzunarul amãrãºteanului, cã de��ei e
mulþi� ºi de la mulþi, chiar dacã iei pu-
þin, tot se adunã.

(continuare în pagina 3)

Cine-mparte,parte-ºi face
(Povestea nespusã a privatizãrii în masã)

- Interviu cu fostul premier Petre Roman -

Radu Soviani: Cum vi se pare
dupã 30 de ani marea privatizare din
România?
Petre Roman:Marea priva-

tizare a înregistrat, sã spunem,
un trend normal, adicã în aºa fel
încât economia sã fie în mare
parte una privatizatã, fãrã de
care nu puteam sã avem ºansa
unei economii compatibile cu
vestul, a unei reale economii de
piaþã ºi în acelaºi timp marea privati-
zare a însemnat, în multe puncte, un
eºec în raport cu ceea ce ar fi putut sã
fie activitate privatã plecând de la rea-
litatea, þesãtura, în primul rând indu-
strialã, care exista în România.

Radu Soviani: În ce fel a fost scur-
tcircuitatã dorinþa iniþialã? Dumnea-

voastrã aþi fãcut prima lege de
privatizare.
Petre Roman: Am fãcut o

lege care, la vremea respecti-
vã, a fost consideratã în lumea
occidentalã ca fiind cea mai
bunã lege, ceamai performan-
tã lege a privatizãrii, cea pe
care am adoptat-o în august

1991.Afost cu o schemãde privatiza-
re interesantã. Adicã Fondul Proprie-
tãþii de Stat ºi 5 fonduri ale proprietã-
þii private în care fiecare cetãþean al
României obþinea ceva din ceea ce
munciserã împreunã atâta amar de

ani. ªi era o bazã foarte bunã pentru
ca sã valorifice cât se poate mai mult
din ceea ce existã. În aceeaºi lunã, au-
gust 1991, vicepreºedintele executiv
al McKinsey, marea companie de au-
dit, mi-a propus: �Uite, noi vã facem
un audit al restructurãrii economiei
României, nu vã cerem niciun ban,
pentru cã experimentul dumneavoa-
strã, reforma dumneavoastrã pare un
lucru foarte serios, ne intereseazã ºi
facemaceastã analizã, acest audit, cât
putem de repede�. Într-o lunã de zile
auditul a fost fãcut.
Radu Soviani: August-septembrie

1991.
(continuare în pagina 11)

Oricum ai da-o, oricum ai învîrti-o, cheluielile cu risipa, pomana
ºi dezmãþul planificat în favoarea �aleºilor� depãºeºte
întotdeauna veniturile disponibile. Ce-i de fãcut? Desigur, nu
sã reducem risipa, dezmãþul pe bani publici, corupþia aia mare
ºi lãþitã prin toate instituþiile ºi ungherele guvernãrii, ci sã
�aducem mai mulþi bani la buget�.

ntr-un nou interviu din seria ,,Cine-mparte, parte-ºi face��, realizatã
de Asociaþia Investitorilor la Societãþile de Investiþii Financiare
(AISIF) în parteneriat cu ziarul BURSA ºi cu jurnalistul Radu Soviani,
primul premier al României de dupã 1989, Petre Roman, ºi cel care a
fãcut prima lege a privatizãrii dezvãluie cum destrãmareamodului de
funcþionare a economiei româneºti s-a transformat în destrãmarea
economiei însãºi. Acesta este eºecul.
Valoarea declaratã a patrimoniului companiilor privatizate a fost mult
subevaluatã, susþine fostul premier ºi concluzioneazãdespre privatiza-
readinRomânia: �capitalismul se consolideazãpebazauneiminciuni�.
Petre Roman dezvãluie ºi momentul care i s-a pãrut cel mai important

în ceea ce ar fi trebuit sã fie privatizare: întâlnirea sa cu Helmut Kohl, cancela-
rul Germaniei. Urmare a acestei întâlniri, giganþi din Germania, precumMerce-
des sau Siemens au venit sã privatizeze întreprinderi viabile din România, Au-
tocamioane Braºov, Autobuzul Bucureºti sau întreprinderea de locomotive
electrice Craiova. Investitorii au fost refuzaþi în cele din urmã, iar întreprinde-
rile nu mai existã. Similar, Petre Roman dezvãluie discuþiile cu Fiat pentru pri-
vatizarea Tractorul Braºov, o altã întreprindere care nu mai existã.
DespreBancorex, Petre Roman considerã cã era una dintre celemai respectabi-
le bãnci din Europa ºi �chiar din lume�. Banca a fost �distrusã� de acumularea
de datorii de 2 miliarde de dolari, ca urmare a faptului cã întreprinderile nu îºi
mai plãteau materiile prime, susþine fostul premier.

(continuare în pagina 11)

RADU
SOVIANI

Rusia ºi
China îºi
extind
comerþul
cuproduse
agricole
l Food Export Trade din

Moscova a obþinut unul

dintre cele mai mari

contracte din istoria relaþiei

comerciale Rusia-China

R
usia ºi China, þãri care îºi con-
solideazã legãturile politice,
au decis sã îºi extindã ºi co-
merþul cu produse agricole,

promiþând schimbãri pentru piaþa glo-
balã a cerealelor, anunþã world-gra-
in.com.

În luna octombrie, Food Export
Trade din Moscova, companie rusea-
scã exportatoare de cereale, a semnat
uncontract de26demiliardededolari,
în baza cãruia îi va furniza Chinei 70
de milioane de tone de cereale, legu-
minoase ºi seminþe oleaginoase, în
urmãtorii 12ani, potrivit sursei citate.

�Acesta este unul dintre cele mai
mari contracte din istoria relaþiei co-
merciale Rusia-China�, a declarat Ka-
renOvesepian, ºeful noii iniþiativeCo-
ridorul Terestru pentru Cereale, un
proiect de infrastructurã menit sã faci-
liteze exporturile de cereale spre
China.

În urma unei întâlniri din martie cu
liderul chinez Xi Jinping, preºedintele
rus Vladimir Putin i-a transmis guver-
nului sãu sã ia în considerare semnarea
unui acord cu Beijingul pentru înfiin-
þarea unui coridor terestru de transport
al cerealor Rusia-China. În cadrul pro-
iectului, Rusia sperã sã extindã pro-
ducþia de cereale în Siberia, Urali ºi
Orientul Îndepãrtat, pãrþi slab popula-
te ale þãrii, în care agricultura nu este
dezvoltatã la fel demult ca în regiunile
europene. Cantitãþile suplimentare
sunt planificate sã fie vândute aproape
în întregime Chinei, potrivit sursei
menþionate.

�Exporturile ruseºti de cereale spre
China sunt deja în plinã expansiune�,
spune Olga Zaharova, ºefa departa-
mentului sanitar al autoritãþii de regle-
mentare veterinare ruse Rosselhoz-
nadzor. Din 2014, anul în care primele
sancþiuni occidentale au lovit econo-
mia Rusiei, livrãrile au crescut
vertiginos, de 27 de ori.

În primele nouã luni ale anului
2023, Rusia a exportat 3,52 milioane
de tone de cereale în China, compara-
tiv cu 2,2milioane de tone în anul pre-
cedent. �Aceasta este o mare reali-
zare�, a ssubliniat Zaharova, vorbind
despre creºterea exporturilor din anul
curent.

V.R.
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